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Střety v Hongkongu  
se vyostřují
Policie po sobotních 
protestech tvrdě zasáhla 
proti demonstrantům 
v metru, ti poté opět 
zablokovali tamní letiště.
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VÍCE EXKLUZIVNÍCH 
 ČLÁNKŮ ČTĚTE NA

 CZK/EUR •  25,915 / –0,065 Kč   CZK/USD •  23,484 / –0,140 Kč   PX •  1037,27 /  +0,61 %   BITCOIN •  9588,00 $ / +1,64 %   ZLATO •  1529,15 $ / –1,17 %

Šoková terapie po korejsku / str. 11

Stát přilepší 
pěstounům
události / str. 3

Solek spouští vlastní 
investiční fond
byznys / str. 4

Exšéf Allianz nastoupil 
k miliardářům
byznys / str. 5

Supraphon spojil síly 
s Bontonlandem
byznys / str. 6

Bývalý spolumajitel Mostecké uhelné společnosti Antonio 
Koláček hodlá na podzim před soudem vtáhnout do letité 
kauzy další vrcholné manažery firmy Petra Pudila 
a Vasila Bobelu. Ti dosud v případu údajného tunelování 
MUS vystupují jen jako poškození.
byznys / str. 4 
rozhovor / str. 12–13

http://www.e15.cz/magaziny
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Ekonomie 
v ráji
„Žijeme v ráji tady,“ pravil 
v televizi šéf hnutí ANO. 
A když něco řekne předseda 
vlády, má to váhu. Proto se 
zkusme zamyslet, jaká opat-
ření bylo pro vstup do ráje 
potřeba podniknout. Pustit 
po 30 letech k moci komunis-
ty, nesáhnout během ekono-
mického růstu ani na jednu 
potřebnou reformu a nechat si 
vládnout od trestně stíhaného 
premiéra v děsivém střetu zá-
jmů. A ráj je tady! Přiznávám, 
nezlobím se na předchozí ge-
nerace politiků, že tuhle cestu 
do ráje nenašli. To by jednoho 
fakt nenapadlo.

I v ráji mohou existovat 
vrásky, na což moudře upozor-
nil v jiné televizi jiný předsta-
vitel stejného vládního hnutí. 
Podle něj má republika úplně 
jiné problémy než kauzu Čapí 
hnízdo a nějaké evropské 
audity, neboť „ekonomie 
zpomaluje“. Těžko říci, zda 
slovutní akademikové zabýva-
jící se společenskou vědou věd 
vidí vývoj svého oboru stejně 
pesimisticky. Ale možná to 
bylo jenom hloupé přeřek-
nutí, které se může přihodit 
každému, tak si necháme 
pro sebe i jeho autora a pana 
předsedu Poslanecké sněmov-
ny nebudeme jmenovat.

Zápisník  
Martina  
ČABANA

Pavel OTTO

Šedesát procent z patnácti 
tisíc práceschopných lidí, 
kteří si odpykávají trest 
v českých káznicích, mělo 
loni na konci roku zaměst-
nání. Podíl i jejich počet 
– téměř 8900 – je nejvyšší 
od roku 2011, odkdy jsou 
údaje Vězeňské služby do-
stupné. V minulých letech 
to byla i méně než polovina 
mužů a žen za mřížemi 
schopných vykonávat něja-
kou práci. 

Navzdory velké poptávce 
firem však dosáhla zaměst-
nanost vězňů vrcholu. 
„Významnému navýšení 
brání vyčerpaný potenciál 
odsouzených s volným po-
hybem, kteří nepředstavují 
bezpečnostní riziko a lze 
je zaměstnat na pracoviš-
tích mimo věznice,“ řekla 
mluvčí Vězeňské správy ČR 
Petra Kučerová. 

Dalšími omezujícími 
faktory jsou nedostatek 
vhodných prostor pro dílny 
uvnitř věznic a špatný zdra-
votní stav trestaných.

Kvůli nízké nezaměstna-
nosti je zájem komerčních 
i nepodnikatelských sub-
jektů v posledních letech 
velký.

Například v srpnu 
pomohla dvacítka vězňů 
s přípravou závodu City 
Triathlon Karlovy Vary. 

„Do prestižní mezinárod-
ní akce jsme je zapojili 
v rámci resocializace,“ 
uvedl Michal Včeliš z České 
triatlonové asociace.

„Máme dohody se třemi 
stovkami firem, některé 
mají provozy přímo ve věz-
nicích,“ doplnila Kučerová.

Většina odsouzených 
pracuje v takzvaných 
střediscích hospodářské 
činnosti Vězeňské služby, 
kde pomáhají v kuchyních, 
podílejí se na údržbě bu-
dov nebo vyrábějí nábytek 
či bižuterii. 

Spolek Lighthouse, který 
poskytuje poradenství pro 

propuštěné, kritizuje nízké 
odměny vězňů.

„Často pracují na zkráce-
né úvazky nebo za úkolové 
mzdy, které jim neumožňu-

jí dosáhnout ani na základ-
ní hrubou měsíční odměnu 
stanovenou na 5500 korun 
měsíčně,“ uvedl šéf spolku 
Petr Schneedörfler.

Nepodmíněně odsouzení 
si loni v průměru vydělali 
před odečtením sociálního 
a zdravotního pojištění 
4345 korun.

Zbylá částka nepokryje 
ani dluhy vězňů, jimiž je 
zatíženo 80 až 90 procent 
z nich. „Optimální by bylo, 
aby si mohli ušetřit na život 
po propuštění,“ podotkl 
Schneedörfler.

Od ledna se má základ-
ní odměna vězňů zvýšit 
na polovinu minimální 
mzdy, tedy asi na 6700 ko- 
run.

Kvalifikovanější pracov-
níci by mohli mít nárok 
i na dvojnásobek. Změnu 
prosadilo ministerstvo 
spravedlnosti pod před-
chozím ministrem Janem 
Kněžínkem (ANO).

V Česku pracuje 
rekordní počet vězňů

Spolek Lighthouse, který poskytuje 
poradenství pro propuštěné, kritizuje nízké 
odměny vězňů. Částka, kterou vězni za práci 
dostanou, podle něj nestačí ani na jejich dluhy.

110
lidí letos o prázdninách 

zemřelo v Česku při 
dopravních nehodách. 

Je to druhé nejnižší 
číslo od roku 2009.

Číslo dne

ZAMĚSTNANOST VĚZŇŮ V ČESKU

Pramen Vězeňská služba ČR

Z loňských 8858 pracujících odsouzených 
bylo v tzv. provozovnách hospodářské 

činnosti zaměstnáno 4191, 
ve vnitřním provozu a vlastní  

výrobě 2761 a u cizích subjektů 
mimo věznice 1906.

Průměrná měsíční 
odměna odsouzených 

za rok 2018 byla 4345 
korun, o 555 korun více 

než v roce 2017.

Z čisté odměny si stát 
bere 26 procent 

na náklady výkonu trestu, 
16 procent je určeno 

na dluhy vězňů.

Od příštího ledna se má 
základní odměna zvýšit 
na polovinu minimální 

mzdy, tedy asi  
na 6700 korun.
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Podíl z práceschopných vězňů (v procentech)



Více peněz pro klokán-
ky, pěstouny i mladé 
lidi opouštějící dětské 

domovy chce prosadit minis-
terstvo práce a sociálních 
věcí. Šéfka rezortu Jana Ma-
láčová (ČSSD) měla původně 
předložit novelu zákona o so-
ciální ochraně dětí už v září, 
je však možné, že se termín 
posune.

„Novela bude předložena 
v průběhu podzimu,“ uvedla 
mluvčí ministerstva Kristý-
na Křupková bez bližších 
podrobností. 

600 milionů navíc

Ještě v srpnu domlouvala 
Maláčová s ministryní financí 
Alenou Schillerovou (ANO) 
v rámci jednání o státním 
rozpočtu navýšení odměn 
pro pěstouny. Systém 

náhradní rodinné péče by 
podle Maláčové bez dalších 
peněz mohl zkolabovat. Mi-
nistryně se nakonec dohodly 
na tom, že na pěstounskou 
péči půjde příští rok o šest 
set milionů korun více. 

20 tisíc korun 
měsíčně nestačí

V Česku se o děti stará zhru-
ba 11,5 tisíce dlouhodobých-
pěstounů a několik stovek 
přechodných pěstounů. 
Řadu z nich tvoří příbuzní 
dětí. „Bohužel v poslední 
době zaznamenáváme pokles 
počtu zájemců,“ řekla Malá-
čová.

„Odměna u přechodných 
pěstounů nebyla od roku 
2013 navýšena, dvacet tisíc 
hrubého měsíčně je málo,“ 
uvedla před časem náměst-

Stát přilepší pěstounům
www.e15.cz | 3

57
dětských azylových 

domů včetně 
klokánků nyní 

funguje v Česku.

309119/16 inzerce

Babiš se dozví, zda 
bude obžalován

Premiér Andrej Babiš (ANO) 
věří, že státní zástupce za-
staví jeho stíhání v případu 
Čapí hnízdo. Pokud by obža-
lobu soudu podalo, Babiš by 
z čela vlády neodešel, řekl 
v televizi Prima. Státní 
zastupitelství by mělo dnes 
zveřejnit, zda v kauze roz-
hodlo, obsah rozhodnutí ale 
patrně zatím nesdělí.       
              sledujte E15.cz

Vláda projedná 
důchodový věk

Kabinet bude dnes jednat 
o tom, jestli by se měl v ČR 
zvyšovat důchodový věk. 
Zabývat se bude zprávou 
ministerstva práce, podle 
níž se penzijní systém beze 
změn propadne do deficitu. 
/čtk/           názory str. 11

Krátce

kyně ministryně práce Jana 
Hanzlíková (ANO). Odměna 
pro pěstouny se odvíjí podle 
počtu dětí v péči a jejich 
věku.

Novela zákona by kromě 
toho měla vyřešit i problém 
s financováním dětských 
azylových domů a klokánků. 
Vláda letos v létě musela 
podobně jako loni schválit 
mimořádné dofinancování 
těchto služeb ve výši 22 mi- 
lionů korun.

Stát nyní posílá těmto 
domovům měsíční příspěvek 
22 800 korun na dítě, novela 
navrhuje navýšit částku na 
28 200 korun.

V Česku nyní funguje 
57 dětských azylových domů 
včetně klokánků. Novela zá-
kona počítá také s tím, že by 
lidé odcházející z dětských 
domovů nově dostávali od-
chodné 25 tisíc korun, v sou-
časnosti zákon domovům nic 
takového nenařizuje.

NGUYEN Thuong Ly

https://www.e15.cz/domaci


Daniel NOVÁK

Prodej Mostecké uhelné spo-
lečnosti patří mezi nejsložitější 
a stále nedořešené privatizač-
ní případy ze druhé poloviny 
devadesátých let. Někdejší 
spolumajitel Mostecké uhelné 
společnosti Antonio (dříve 
Antonín – pozn. aut.) Koláček 
plánuje na podzim před čes-
kým soudem vnést více světla 
do role dalších vrcholových 
představitelů při privatizaci 
MUS, kteří nejsou na lavici ob-
žalovaných – miliardáře Petra 
Pudila a Vasila Bobely.  Soud 
má začít v říjnu, další jednání 
se plánují na letošní prosinec 
a na duben 2020.

Věděli o všem 

„Před soudem jsem připraven 
vypovídat a již také velmi 
otevřeně vypovídám o všem, 
co se při transformaci a priva-
tizaci MUS dělo. Určitě budu 

Koláček z kauzy 
Mostecké uhelné  
se chystá vypovídat

vypovídat i o roli pánů Pudila 
a Bobely, protože všechny 
jejich činnosti v MUS byly 
podstatné a důležité,“ řekl 
Koláček.

Pudil byl v době privatizace 
MUS ředitelem pro strategii 
a Bobela finančním ředitelem. 
Oba se pak vedle Koláčka a Lu-
boše Měkoty stali spolumaji-
teli společnosti. „Byli velmi 
aktivními účastníky všeho, 
co se tehdy dělo, a věděli 
o všem,“ dodal Koláček. Roli 
bývalých partnerů zmiňoval 
už v loňském rozhovoru pro 
deník E15. Samotný Koláček 
byl ve švýcarské větvi případu 
pravomocně odsouzen  
k 52 měsícům vězení, kam 
však nenastoupil.

Pudil s Bobelou teď v ostře 
sledovaném procesu se spo-
lečností Czech Coal Services 
vystupují jako poškození. 
Po expartnerech žádají přes 
sedm miliard korun. 

„Ve věci jsme zahrnuti jen 
tím, že švýcarská prokuratura 

4 | BYZNYS

Lexus ES. Elegantní hybrid pro byznys
LEXUS MÁ NOVÝ LUXUSNÍ SEDAN,  

KTERÝ POSOUVÁ MĚŘÍTKA 
MANAŽERSKÝCH VOZŮ VYŠŠÍ STŘEDNÍ 

TŘÍDY. ES 300H JE DÍKY NOVÉ KONSTRUKCI 
NIŽŠÍ, ŠIRŠÍ, ELEGANTNĚJŠÍ 

A ZÁROVEŇ ABSOLUTNĚ BEZPEČNÝ. 

ES pohání vyspělý hybridní pohon 
kombinující zážehový 2,5litr 
a elektromotor s výkonem 
160 kW, což umožňuje akceleraci 
na stovku za 8,9 s. Vůz může 
elektromotor využívat až do  
120 km/h a průměrně spotře-
buje kolem 5,5 litru. Na výběr 
je široká paleta výbav, kde již 
základní Elegance je velmi 
bohatá. Vnitřní prostor nemá 
konkurenci. Kufr pětimetrového 
sedanu má objem 454 litrů. 
S cenou od 999 000 Kč za verzi 
Business Edition ES zdatně 
konkuruje vozům, jako je Audi 
A6 nebo Mercedes E.

309154/17 inzerce

DOKONČENÝ PROJEKT. Solární elektrárnu v chilském Ovalle 
o výkonu tří megawattů firma Solek nejenže postavila, ale také 
ji prodala americkému fondu Arroyo.
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Provozovatel a deve-
loper solárních elek-
tráren Solek spouští 

tento týden svůj první fond 
kvalifikovaných investorů 
Solek Sicav. Investovat 
bude hlavně do solárních 
elektráren, které česká 
firma staví v Chile.

Již hotové solární parky 
v jihoamerické zemi se na-
cházejí v Santa Lauře, Cuz 
Cuz a v Ovalle. Zakladatel 
a majoritní akcionář Soleku 
Zdeněk Sobotka deníku E15 
sdělil, že výkon elektráren, 
do kterých bude nový 
fond investovat, má být sto 
megawattů. 

Solec Sicav chce přede-
vším na českém trhu získat 
ekvivalent zhruba čyřiceti 
milionů dolarů, což před-
stavuje čtyřicet procent 
hodnoty elektráren. Úpis 
a fond administruje firma 
Codya, tento týden začíná 
představování investorům.  

Chystané projekty budou 
mít podle Sobotky kom-
binované financování – ze 
šedesáti procent mají být 
financovány bankami a ze 
čtyřiceti procent fondem. 
„Jednáme o spolupráci 

Solek spouští fond 
investující do 
elektráren v Chile

přišla s hypotézou, že společ-
nosti, kterou jsme v té době 
vlastnili, byla způsobena 
škoda. Naši právníci dospěli 
k závěru, že v rozsahu pode-
zření, které měla švýcarská 
prokuratura, se přihlásíme 
ke škodě,“ řekl Pudil v nedáv-
ném rozhovoru deníku E15. 

Devět miliard 

Naopak Koláček tvrdí, že si 
Bobela s Pudilem za prodej 
dolů Pavlu Tykačovi neopráv-
něně ponechali devět miliard 
korun. Patřit měly napůl Ko-
láčkovi a již zesnulému Luboši 
Měkotovi. „České vyšetřovací 
orgány i Městský soud v Praze 
jsou již dlouho informovány 
o tom, že si pánové Pudil 
a Bobela ponechali neopráv-
něně devět miliard korun, 
které jim nikdy nepatřily 
a stále nepatří,“ poznamenal 
Koláček.

 Rozhovor str. 12–13
megawattů mají 
mít elektrárny, 

do kterých bude 
investovat nový 

fond. 

100

s chilskými bankami,“ řekl. 
Firma považuje chilský trh 
za perspektivní také proto, 
že tamní vláda ve svém pro-
gramu Energy 2050 chce už 
v roce 2035 vyrábět šedesát 
procent veškeré energie 
z obnovitelných zdrojů.

Solek vznikl před devíti 
lety, dosud postavil dvě 
desítky fotovoltaických 
elektráren o celkovém 
výkonu 33,3 megawattu. 
Kromě Chile stojí také 
v Česku, na Slovensku 
a v Rumunsku.

Tereza ZAVADILOVÁ
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Někdejší předseda 
představenstva české 
části pojišťovny 

Allianz Jakub Strnad působí 
ve službách skupiny RSJ 
miliardářů Karla Janečka, 
Libora Winklera a Václava 
Dejčmara. Stal se členem 
vedení První klubové 
pojišťovny, která je součástí 
RSJ. Kromě této skupiny má 
v pojišťovně čtvrtinový podíl 
také finančně poradenská síť 
Partners. 

Možná získá podíl

Někdejší šéf Allianz je teď 
členem představenstva PKP 
a bude se podílet na jejím 
řízení. „Pan Strnad bude mít 
na starosti obchod a vývoj 
produktů,“ uvádí mluvčí po-
jišťovny Markéta Baráková. 
Nezůstane však jen u toho. 
„V První klubové pojišťov-
ně má mít podíl, aby mohl 
rozhodovat,“ uvádí zdroj 
z pojišťovacích kruhů. Tuto 
informaci potvrdil ještě další 
zdroj z oblasti pojištění. 
Baráková ji odmítla komen-
tovat.

Strnad v čele Allianz neče-
kaně skončil v loňském roce. 
Na trhu se spekulovalo, že 
důvodem byly neshody s ně-
meckými majiteli o směřo-
vání pojišťovacího domu. Je 
přitom považován za špičko-
vého odborníka na pojištění. 

„Je chytrý, ale neuměl 
jednat s lidmi,“ říká zdroj, 
který se Strnadem pracoval. 
Právě Strnad rozhodl, že 
Allianz skončí s prodejem 

Exšéf Allianz 
nastoupil 
k miliardářům

problematického investič-
ního životního pojištění. 
Allianz byla první z velkých 
pojišťoven, která tento krok 
udělala. 

Vazby mezi pojištěnci 

První klubová pojišťovna 
zahájila provoz před čtyřmi 
lety. Jejím majoritním 
akcionářem je od počátku 
finanční skupina RSJ. Dalším 
velkým akcionářem se loni 
stala skupina Partners, která 
podle serveru opojisteni.cz 
získala v pojišťovně za  
55 milionů korun čtvrtinový 
podíl. Dalšími akcionáři jsou 
manažeři společnosti. 

PKP nabízí pojištění 
na principu peer-to-peer. Je 
přitom postaveno na vaz-
bách mezi pojištěnci, kteří 
vkládají peníze za pojistné 
do společnostního fondu. 
Z něho se vyplácí plnění, 
přičemž pojištěnci mají 
možnost obdržet část zisku 
zpět. 

„U První klubové pojišťov-
ny se 75 procent zisku bude 
rozdělovat mezi pojištěnce, 
kteří v daném roce neměli 
škodu,“ uvedl před čtyřmi 
lety jeden ze zakladatelů 
a akcionářů Marek Orawski. 

Vladan GALLISTL

Důvodem odchodu 
Strnada z Allianz 
byly podle spekulací 
na trhu neshody 
s německými majiteli.

14. 9. 
19. 10. 

9. 11. 

○ Zoo Brno 
○ Praha Divoká Šárka 
○ Říčany u Prahy 

Běž na www.isportlife.cz

Každý závodník  
dostane 

funkční tričko 
 Columbia 

zdarma!

 
+ Závody 

a dárky 
pro děti

ZMĚNA. Jakub Strnad působí 
ve vedení První klubové 
pojišťovny.
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902
milionů korun 
dosáhly loni 

příjmy tuzemské 
hudební branže.

Delukse

J A K  P Ř E Ž Í T  S E  Š Í L E N Ý M  Š É F E M ?

V Y Z K O U Š E J T E  R A D Y  “ D E L U K S E ”  V  N O V É M 
S L O V E N S K É M  K O M E D I Á L N Í M  S E R I Á L U 

K A Ž D O U  S T Ř E D U  2 1 : 3 5

N A L A D Í T E  J I  N A  K L A S I C KO U  P O Z E M N Í  A N T É N U  V  C E L É  Č R ,  TA K Y  U  S K Y L I N K U ,  U P C ,  O 2  A  D A L Š Í C H .

televize pro celou rodinu
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Daniel NOVÁK

Hudební vydavatelství 
Supraphon a přední pro-
dejce hudebních nosičů 
Bontonland spojují síly při 
prodeji hudby přes internet. 
Založili firmu Supraphon 
Entertainment, ve které mají 
stejný podíl. Vložili do ní své 
internetové obchody Bonton-
land.cz a Supraphonline.cz. 
Bontonland patří hudebnímu 
producentovi Lešku Wron-
kovi, Supraphon ovládají 
podnikatelé Zdeněk Kozák 
a Miloš Petana. 

„Cílem spojení e-shopů pod 
jednu střechu je využít syner-
gií, snížit logistické náklady 
a posílit postavení na trhu,“ 
řekl Wronka. „Identity 
a domény e-shopů zůstanou 
zachovány beze změn,“ dodal 
marketingový zástupce Supra-
phonu David Landštof. 

E-shop Supraphonu 
funguje od roku 2015. Nabízí 
CD, DVD, i vinylové desky. 
Za úplatu umožňuje také 
stahování hudby. Podobná 
je nabídka e-shopu Bonton-
landu. 

Supraphon loni utržil  
141 milionů korun a dosáhl 

Fúzí vznikl obr v prodeji e-hudby
čistého zisku téměř jedenáct 
milionů korun. Obdobné 
výsledky měl v roce 2017. 
Necelá třetina tržeb připadla 
na digitální prodeje. 

Bontonland, který zveřejnil 
výsledky naposledy v roce 
2015, bude své kamenné 
obchody dál provozovat sám. 
Zavřel ale prodejny ve Zlíně, 
v pražském Centru Černý 
Most a v Metropoli Zličín.  
„Byly k tomu různé důvody. 
Nerentabilita, personální 
problémy, nutnost značných 
investic do renovace interiéru 
a podobně. Další prodejny 
fungují,“ doplnil Wronka. 

Hlavní obchod Bontonlandu 
v Praze na Můstku se po re-
konstrukci dělí o provozovnu 
s prodejcem módy VaNa1. Jeho 
majitelem je producent Wron-
ka se svou manželkou zpěvač-
kou Halinou Mlynkovou. 

Celkové tržby hudební 
branže v Česku loni podle 
Mezinárodní federace hudeb-
ního průmyslu vzrostly o osm 
procent na 902 milionů korun. 
Digitální prodej má už více než 
poloviční podíl. Příjmy strea-
mingových služeb typu Spotify 
či Apple Music loni v tuzem-
sku vyskočily meziročně  
o 44 procent.  

SPOLEČNOST NORDIC STEEL, která se zabývá zpracováním 
plechu a další strojírenskou výrobou, uvedla ve Fulneku do provo-
zu výrobní a skladovací halu za šedesát milionů korun. Podnik 
loni zvýšil obrat na téměř 280 milionů korun, meziročně byl 
o třináct procent vyšší. Nordic Steel 95 procent produkce vyváží.

NOVÁ HALA

6 | BYZNYS
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Secesní prostředí stylového 
Gourmet Club je přímo stvořené 

na vánoční oslavy 
a kouzelnou atmosféru 

adventního času. 

Luxusní vánoční hostina s pianistou 
Vynikající menu připravené uznávaným šéfkuchařem Radkem Benetkou, 

doprovázené na klavír naším pianistou. Jedinečná kombinace pro úspěšný večer! 

Slavnostní koktejl 
Vánoční atmosféru naladí zapálený krb, slavnostní kanapky a vynikající nápoje. 

Adventní věnec s floristkou 
Oblíbený večírek s prvkem rukodělné tradice, na který určitě nezapomenete! 

Naše floristka rozdává zaručené tipy na ten nejkrásnější adventní věnec. 

Večírek na míru 
Vyberte si z naší nabídky nebo nám zavolejte a připravíme vám večírek podle vašeho přání. 

Pro více informací a cenovou nabídku nás kontaktujte emailem na 
group@palacehotel.cz nebo volejte na tel.: 224 093 459. 

Art Nouveau Palace Hotel, Panská 12, Praha 1, www.palacehotel.cz 30
96
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VW odškodní 
zákazníky v USA 

Německý automobilový kon-
cern Volkswagen podle ame-
rické Agentury pro ochranu 
životního prostředí zhruba 
u 98 tisíc vozů ve Spoje-
ných státech uváděl chybné 
údaje o spotřebě. Firma se 
dohodla, že na odškodnění 
zákazníků vynaloží 96,5 mi-
lionu dolarů.

Indický HDP rázně 
zpomalil růst

Indická ekonomika rostla 
ve druhém čtvrtletí nejpo-
maleji od roku 2013. Mezi-
roční tempo růstu zpomalilo 
na pět procent z 5,8 pro-

centa v prvním čtvrtletí, 
zejména kvůli slabší spotře-
bitelské poptávce a vládním 
výdajům. Indická centrální 
banka by tak mohla snížit 
úrokové sazby.

Air Canada 
diskriminovala 
francouzštinu

Aerolinky Air Canada pro-
hrála soudní spor, v němž 
čelila obvinění z opomíjení 
francouzštiny. Obvinil ji 
z toho francouzsky hovořící 
pár z Ontaria, který vysoudil 
jako odškodné 21 tisíc ka-
nadských dolarů, asi 372 ti-
síc korun. Francouzština je 
vedle angličtiny v Kanadě 
oficiálním jazykem. /čtk/

Krátce

8 | TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA

Polsko a Ukrajina 
navýší dovoz 
plynu z USA
Spojené státy, Polsko a Ukra-
jina se dohodly na posílení 
spolupráce při dodávkách 
plynu do regionu, který je 
nadále závislý na zásobo-
vání z Ruska. Pro Polsko to 
znamená, že zvýší export do-
vezeného amerického plynu 
na Ukrajinu.

„Pomáháme Polsku snížit 
jeho závislost na ruském 
plynu,“ řekl americký ministr 
energetiky Rick Perry novi-
nářům ve Varšavě po setkání 
s polskými a ukrajinskými 
představiteli.

Polský vládní představitel 
zodpovědný za energetickou 
infrastrukturu Piotr Naimski 
uvedl, že Polsko, které v po-
sledních letech zvýšilo objem 
zkapalněného zemního 
plynu (LNG) nakupovaného 
ze Spojených států, bude 
od roku 2021 schopno ročně 
vyvážet šest miliard metrů 
krychlových plynu na Ukra-
jinu. Nyní činí export plynu 

z Polska na Ukrajinu 1,5 mi-
liardy metrů krychlových. 
„Učiníme maximum pro 
to, abychom diverzifikovali 
dodávky plynu na Ukrajinu, 
která je nyní zcela závislá 
na zásobování z Ruska,“ řekl 
Naimski.

Perry, Naimski a ukrajinský 
tajemník bezpečnostní rady 
státu Oleksandr Danyljuk 
podepsali memorandum 
o porozumění, které před-
pokládá posílení energetické 
bezpečnosti dodávkami 
amerického LNG přes pol-
skou a ukrajinskou plynovou 
infrastrukturu.

Politika amerického 
prezidenta Donalda Trumpa 
nazývaná energetická domi-
nance se snaží snížit domácí 
regulaci produkce ropy a ply-
nu, které mají být násled-
ně vyváženy obchodním 
a politickým partnerům USA. 
V Evropě se snaží nabídnout 
alternativu ruskému plynu, 
který je sice levnější než 
americký zkapalněný plyn, 
ale jehož dodávky do Evropy 
poznamenaly občasné vý-
padky v důsledku cenových 
sporů s Ukrajinou, přes niž 
teče více než třetina ročního 
exportu Ruska. /čtk/

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 30. 8. 2019 Akcie na pražské burze 30. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 110,00   -0,90 % 

CETV 108,20   0,74 % 

ČEZ 520,50   1,56 % 

Erste Bank 758,60   -0,37 % 

Kofola 298,00   0,34 % 

KB 838,00   2,07 % 

Moneta 76,40   0,73 % 

O2 CR 213,00   0,47 % 

Pegas 674,00   0,90 % 

Philip Mor. ČR 13 560,00   0,15 % 

TMR 840,00 1,20 %

VIG 578,00   -0,26 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

410 470

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,807

Čína 1 3,285

Dánsko 1 3,476

EMU 1 25,915

Chorvatsko 1 3,501

Japonsko 100 22,100

Kanada 1 17,680

Maďarsko 100 7,828

Norsko 1 2,583

Polsko 1 5,916

Rusko 100 35,287

Švédsko 1 2,391

Švýcarsko 1 23,756

Turecko 1 4,024

USA 1 23,484

Velká Británie 1 28,616

6
miliard metrů 
krychlových 

plynu by mělo 
z Polska proudit 

na Ukrajinu.

PRO NADCHÁZEJÍCÍ olympijské hry v Tokiu na přelomu 
července a srpna 2020 poskytne automobilka Toyota přibližně 
3700 vozidel a dalších prostředků mobility. Zhruba 90 procent 
z nich má být na elektřinu. Chce tak dosáhnout nejnižších emisí 
vozových parků pro OH v historii. Japonský výrobce pořada-
telům poskytne kompletní modelovou řadu elektrifikovaných 
vozů, včetně speciálních verzí některých automobilů a vozidel 
vyvinutých na podporu olympijských a paralympijských her.
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Akcie, měny & názory

Ocenění 
smělých 
plánů
Výrobky amerického potra-
vinářského kolosu Campbell 
Soup lze vidět nejen v ledni-
cích a spížích v řadě americ-
kých domácností, ale rovněž 
jsou vyobrazeny na díle 
mistra pop artu Andyho War-
hola, které visí v newyorském 
Muzeu moderního umění.   

Ikonické plechovky a jejich 
prodeje nyní dělají radost 
i akcionářům potravinářské 
firmy. Ve čtvrtém čtvrtletí 
svého hospodářského roku 
totiž firma zvýšila tržby o dvě 
procenta na 1,78 miliardy 
dolarů, přičemž očištěný zisk 
pro akcionáře dosáhl 42 centů 
za akcii, což o rovný cent pře-
konalo očekávání analytiků. 

Akcie firmy na to v pátek 
zareagovaly růstem o 3,9 pro-
centa na 45 dolarů. Páteční 
růst tak významně přispěl 

k tomu, že akcie už od za-
čátku roku posílily o více 
než jednatřicet procent, což 
je téměř dvojnásobek růstu 
celého trhu. Ten totiž vzrostl 
podle klíčového ukazatele in-
dexu S&P 500 jen o 16,6 pro-
centa. 

Společnosti se daří 
v letošním roce překonávat 
odhady analytiků pravidelně. 
Navíc oznámila zeštíhlení 
svých provozů a zaměřuje se 
na polévky a výrobu snacků. 
Oznámila také nové polévky 
s přidaným kuřecím a rajča-
ty, přičemž zároveň omezila 
konzervanty, aby přilákala 
vyznavače zdravého životní-
ho stylu. 

Kromě toho se firma 
rozhodla prodat část svých 
dceřinek, což jistě přilákalo 
řadu spekulantů, kteří sázejí 
na to, že se Campbell Soup 
podaří prodávat za slušnou 
cenu. Minulý měsíc potravi-
nářský kolos oznámil, že pro-
dá Kelsen Group vyrábějící 
Royal Dansk cookies výrobci 

sladkostí Ferrero za 300 mi-
lionů dolarů. Prodává rovněž 
výrobce sušenek Arnott’s 
za 2,2 miliardy dolarů inves-
tiční skupině KKR. Za 510 mi-
lionů dolarů pak prodal 
Boltouse Farms investiční 
skupině Butterfly Equity, kde 
je řídícím partnerem bývalý 
výkonný ředitel Campbell 
Soup Jeff Dunn.

Zda je však strategie 
nového šéfa potravinářského 
holdingu Marka Clouse, který 
nastoupil v lednu po boji 
mezi akcionáři firmy, úspěš-
ná, se ukáže až po skončení 
vlny prodejů. Clouse hodlá 
totiž mohutně investovat 
do polévkového byznysu fir-
my, kterému se v posledních 
letech nedařilo. 

Ikona amerického konzu-
mu totiž zažila za poslední 
dekádu jen dvakrát mezi-
roční růst svého polévko-
vého byznysu, který je její 
specialitou již od roku 1897. 
Zvrátit trend nebude ovšem 
rozhodně jednoduché.

Středolevicová koaliční 
vláda hodlá ve Švédsku 
od roku 2022 vybírat 

takzvanou bankovní daň. 
Z peněz chce financovat 
vyšší státní výdaje na obra-
nu. Ty si podle agentury AFP 
vynucuje napětí ve vztazích 
s Ruskem. Záměr potvrdila 
ministryně financí Mag-
dalena Anderssonová (na 
snímku). Politička uvedla, že 
se nová daň bude vztahovat 
na všechny banky ve Švéd-
sku bez ohledu na to, zda 
v zemi mají či nemají sídlo.

Finanční domy v uplynu-
lých letech významně těžily 
ze snižování korporátní 
daně, vysvětlila ministryně. 
„Banky se musejí podílet 
na posílení obranných 
kapacit země,“ sdělil její 
kolega, ministr obrany Peter 
Hultqvist. Nová daň do státní 
pokladny každoročně při-
vede pět miliard švédských 
korun, asi 12 miliard korun, 
které budou až do roku 2025 
celé věnovány na navýšení 
obranného rozpočtu.

Sociální demokraté přišli 
s myšlenkou zavedení ban-
kovní daně už při převzetí 
vlády v roce 2014. V roce 
2017 ji ale načas opustili 
kvůli kritice způsobu, jakým 
měla být strukturována. 

Největší severská bankovní 
skupina Nordea už před 
nedávnem přeložila svou 
centrálu ze Stockholmu 
do Finska, připomněla agen-
tura Reuters. 

Švédsko není členem Se-
veroatlantické aliance a má 
dlouhodobou tradici vojen-
ské neutrality. Jeho obranný 
rozpočet byl razantně snížen 
po skončení studené války. 
Loni Stockholm oznámil, že 
koupí protiraketový systém 
vzdušné obrany Patriot 
amerického výrobce zbraní 
Raytheon za deset miliard 
švédských korun. /čtk/

Švédsko chce 
zbrojit, zdaní 
proto banky
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Karolína FLASZOVÁ

Situace v Hongkongu se 
během víkendu vyostřila. 
V sobotu masové protivlád-
ní demonstrace přerostly 
v potyčky s policií, přísluš-
níci bezpečnostních složek 
posléze proti účastníkům 
akce tvrdě zasáhli v metru. 
V neděli tisíce protestujících 
blokovaly přístup k letišti.

Sobotní nepovolené akce 
se konaly v den pátého 
výročí rozhodnutí čínské 
komunistické strany zabrá-
nit Hongkongu v konání 
plně demokratických voleb. 
Policie zakročila za použití 
vodních děl, slzného plynu 
a gumových projektilů. 
Účastníci demonstrace na její 
příslušníky házeli zápalné 
lahve, zapalovali barikády 
a zaútočili na budovu parla-
mentu. V pozdních hodinách 
policisté v metru surově na-
háněli lidi, kteří se z protestu 
vraceli.

„Plánujeme ochromit čin-
nost letiště, abychom přitáhli 
pozornost k tomu, co nám 
vláda a policie dělají. Pokud 

narušíme provoz na letišti, 
více cizinců si ve zprávách 
přečte o Hongkongu,“ řekl 
Reuters k nedělním aktivitám 
dvacetiletý protestující, který 
si nepřál být jmenován.

Cestující na letišti se stali 
rukojmími nespokojenců už 
před dvěma týdny. Organi-
zátoři blokád si uvědomují, 
že funkční vzdušný přístav je 
velmi důležitý pro ekono-
miku Hongkongu, kterou 
už protesty poznamenaly. 
Z tohoto důvodu ale zároveň 
hrozí, že protestní hnutí 
podobnými akcemi přijde 
o podporu umírněnějších 
obyvatel regionu.

Podle v pátek zveřejněných 
statistik klesl v Hongkongu 

v červenci poprvé v letošním 
roce počet turistů, v me-
ziročním srovnání téměř 
o pět procent. Očekává se, 
že statistiky za srpen budou 
ještě horší. Vláda se snaží 
obyvatele oblasti od dalších 
protestů odradit katastrofic-
kými scénáři. Navenek na-
opak hlásá, že protesty jsou 
zasažena jen některá místa, 
ale celkově zůstává Hong-
kong klidný a bezpečný.

Demonstrace v regionu tr-
vají už třináct týdnů a vládní 
kritici tvrdí, že nesmlouvavý 
postoj úřadů jen zvyšuje 
jejich odhodlání. „Mohli 
zatknout skoro tisícovku lidí, 
ale právě tolik jich je znovu 
v první linii, protože jsou 
stále nahrazováni novými,“ 
sdělil listu The Guardian 
mladý počítačový expert 
Ryan Lee, který se sám 
v průběhu tří měsíců změnil 
v pouličního bojovníka, 
jenž se v ochranném obleku 
nevyhýbá střetům s policisty. 
„Akceptuji revoluci a krve-
prolití. Pokud může naše 
násilí přinést pozitivní změ-
ny, jsem ochotný se zapojit,“ 
vysvětlil.  Sledujte E15.cz

Násilí v Hongkongu  
se stupňuje
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Erdogan hrozí  
akcí v Sýrii

Turecký prezident Recep 
Tayyip Erdogan pohrozil, 
že zahájí ofenzivu na seve-
rovýchodě Sýrie, jestliže 
plány na vytvoření bezpečné 
zóny podél turecké hranice 
nebudou odpovídat jeho 
představám. Dodal, že USA 
mají tři týdny na to vyhovět 
požadavkům.

Duda chce zachovat 
protiruské sankce

Západní sankce proti Rusku 
kvůli anexi Krymu by měly 
pokračovat. Po setkání 
s ukrajinským protějškem 
Volodymyrem Zelenským 
to řekl polský prezident 
Andrzej Duda. Ukrajina by 
také měla mít užší vztahy 
s EU a NATO.

Střelec v Texasu zabil 
sedm lidí

Sedm mrtvých a 21 zraně-
ných včetně tří policistů si 
vyžádal sobotní útok střelce 
na západě Texasu. Policie 

útočníka v následnné pře-
střelce zabila.

Netanjahu slíbil anexi 
židovských osad

Izraelský premiér Benjamin 
Netanjahu má v úmyslu 
anektovat židovské osady 
na palestinském Západním 
břehu Jordánu, který Izrael 
okupuje od roku 1967. Neta-
njahu to řekl v jedné z osad, 
kam u příležitosti zahájení 
nového školního roku přijel 
do jedné ze škol.

Unie podle Barniera 
dál trvá na irské 
pojistce 

Hlavní unijní vyjednávač pro 
brexit Michel Barnier nevidí 
moc optimisticky možnost, 
že se Británii podaří vyhnout 
se odchodu z Evropské unie 
bez dohody. V příspěvku 
v listě The Sunday Telegraph 
napsal, že z dohody, kterou 
Británie s unií vyjednala, 
Brusel nemůže odstranit tak-
zvanou irskou pojistku, jak 
opakovaně požaduje britský 
premiér Boris Johnson. /čtk/ 

Krátce

Vládní kritici tvrdí, že 
nesmlouvavý postoj 
úřadů jen zvyšuje 
jejich odhodlání.

PERNÝ DEN. Demonstranti se v sobotu tvrdě střetli s policií. Hořely barikády, davy byly kropeny 
vodou i slzným plynem. Den uzavřel útok policie na lidi v tamním metru.
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HURIKÁN DORIAN dosáhl pátého, tedy nejvyššího stupně, 
rychlost větru v něm přesahuje 257 kilometrů za hodinu. Nejo-
hroženější jsou nyní Bahamy, od jejichž východní části je bouře 
vzdálená 55 kilometrů. Lidé v oblasti již začali zabezpečovat 
svůj majetek pomocí pytlů s pískem a překližkových desek.
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ŽIVEL SÍLÍ

https://www.e15.cz/tag/Hongkong/1
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Šoková  
terapie  
po korejsku
Zeměkoulí otřásají obchod-
ní a technologické války 
a jaderná energetika patří 
ke klíčovým bojištím. Na prv-
ní pohled to nevypadá, že by 
tady měla být významným 
hráčem Jižní Korea.

Pokud se zaměříme 
na možné uchazeče o stavbu 
nových reaktorů v Dukova-
nech, tak jedině korejská spo-
lečnost KHNP nereprezentuje 
zemi s vlastním vojenským 
jaderným programem – po-
mineme-li poloviční japonský 
podíl ve firmě Atmea. Právě 
u jaderných států by se dalo 
očekávat vyhrocené „sou-
peření velmocí“ i v oblasti 
mírového využití atomu.

Role Jižní Koreje je ale důle-
žitější, než by se mohlo zdát. 
Američané, kteří se obávají 
globální expanze jaderných 
stavitelů z Číny a Ruska, pova-
žují zemi na samém východě 
Asie paradoxně za spojence 
Západu. Korejci ve Spojených 
arabských emirátech ukazují, 
že atomové bloky stavět 
dokážou, zatímco západní 
firmy mají problémy. V Česku 
zase vkládají do KHNP naději 
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Osamělá 
ministryně
Vládu čeká první kolo 
ostrých jednání o zvýšení 
věku pro odchod do důchodu. 
Situace v koalici je tentokrát 
trochu jiná než obvykle. 
Běžně na jedné straně stojí 
rozdavační sociální demokra-
té, jimž čelí premiér Andrej 
Babiš a ministryně financí 
Alena Schillerová argumentu-
jící vlivem na veřejné finance. 
Po několika více či méně 
ostrých přestřelkách obvykle 
dojde na uskutečnění plánu 
ČSSD, což premiér obratem 
prodá jako své vítězství.

Teď to bude složitější. 
Proti zvýšení důchodového 
věku je ministryně práce 
Jana Maláčová, to by tak 
divné nebylo. Pro je naopak 
ministryně Schillerová, která 
dokonce argumentuje zprá-
vou vypracovanou úřadem 
Maláčové. Potud v pořádku. 
Jenže premiér Babiš chytil po-
litický vítr a dost netradičně 
se postavil na stranu minist-
ryně práce.

Schillerová tedy zůsta-
ne sama se svými celkem 
rozumnými ekonomickými 
a demografickými argumenty. 
To jsou ovšem v koaličním 
vládnutí obvykle příliš slabí 
spojenci.

Tvář dne

Já doufám, že justice 
rozhodne v můj  
prospěch, protože  
potom budu mít  
pocit, že skutečně 
máme spravedlnost, 
řekl o kauze Čapí 
hnízdo premiér  
Andrej Babiš.
str. 3

Komentář Glosa Martina ČABANA

být až tak černá. A korejské 
společnosti se nyní silně profi-
lují ve světě, kde usilují o další 
zakázky.

Američtí zastánci atomu 
doufají, že tyto firmy v čele se 
státem ovládanou korporací 
KEPCO nyní přichystají další 
šok – tentokrát bojovníkům 
proti jádru. Korejci už údajně 
vyjednávají v Jižní Karolíně 
o tom, že obnoví výstavbu 
elektrárny VC Summer, 
jednoho ze symbolů americké 
krize jádra. Korejský reaktor 
APR-1400 získal jako první 
neamerický plnou certifikaci 
amerického jaderného regu-
látora NRC. Korejci udržují 
při životě vratké naděje, že se 
snad ještě bude stavět i v USA, 
ale hlavně že přizvou ame-
rické subdodavatele k dalším 
stavbám ve světě. Podobně 
jako v emirátech.

Není pochyb, že Korejci bu-
dou mít americkou politickou 
podporu také v Česku. Zvláště 
pokud by se potvrdilo, že šan-
ce Westinghousu na vítězství 
v chystaném dukovanském 
tendru už dnes nijak valné 
nejsou.

 
Jan 
ŽIŽKA
spolupracovník  
redakce

ti advokáti jádra, kteří nevěří, 
že by dukovanskou zakázku 
nakonec mohli kvůli politic-
ko-bezpečnostním důvodům 
získat Rusové nebo Číňané.

Není to přitom tak dávno, 
co Soul šokoval zastánce 
jaderné energetiky na celém 
světě. Po korupčním skandálu 
své předchůdkyně převzal 
tamní prezidentský úřad pře-
de dvěma lety odpůrce atomu 

Mun Če-in. Vyhlásil odchod 
od jádra téměř v německém 
stylu, Korejci pozastavili po-
kročilou stavbu dvou nejmo-
dernějších reaktorů elektrár-
ny Shin-Kori. Toto rozhodnutí 
se nakonec podařilo zvrátit. 
S výstavbou dalších reaktorů 
už se nepočítá, prezidentova 
politika ale naráží na odpor 
opozice i průmyslu a ukazuje 
se, že většina lidí atomo-
vou energii podporuje. Její 
budoucnost proto nemusí 

Ve tvém věku, Tomáši, prochází tělo chlapce změnami,  
které není vždycky jednoduché pochopit.

Není pochyb, že 
Korejci budou mít 
americkou politickou 
podporu také v Česku.



Komfortněji se cítím  
před českým soudem

T ři roky a deset měsíců odnětí svobody dostal Jiří Diviš 
ve Švýcarsku kvůli privatizaci Mostecké uhelné společnosti. 
V devadesátých letech sehrál klíčovou roli při ovládnutí 
podniku. Kromě Švýcarska nyní s bývalými partnery stojí 
před soudem v České republice. Někdejší uhlobaroni věří, že 
prokážou svou nevinu. Jiří Diviš se poprvé rozhodl promluvit 

o své verzi událostí veřejně. Popsal, jak kauza MUS pomohla rozpoutat válku 
s miliardářem Radovanem Vítkem. 
 
Daniel NOVÁK
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 Proč byl případ 
Mostecké uhelné otevřen 
nejdříve ve Švýcarsku 
a až se zpožděním v České 
republice?
Neustále slyšíme, jak Švýcaři 
dokázali to, co se v minulosti 
nepodařilo českým soudům. 
To je totální nesmysl. Je 
naivní si myslet, že Švýcary 
zajímá nějaká Česká republika 
a prodej státního majetku. Ne-
chápu, že tomu někdo vůbec 
věří. Švýcaři mají jasný osobní 
zájem, proč nás odsoudit. 
Jde samozřejmě o peníze. 

Konkrétně o 700 milionů švý-
carských franků, tedy více než 
16 miliard korun, které nám 
zmrazili na účtech a které 
propadnou Švýcarsku.

Byl to velký a rychlý proces. 
Naše argumenty neuznali, 
žádosti o předvolání svědků 
zamítli. Všichni jsme jen kou-
kali, co se s námi událo. Ani 
naši advokáti tomu nedokázali 
uvěřit.

 Měly na vaše obvinění 
ve Švýcarsku vliv ještě 
nějaké jiné faktory kromě 

stovek milionů švýcarských 
franků na účtech?
Byla to souhra různých 
okolností. Švýcarská federální 
prokuratura tehdy existovala 
teprve několik let. Vznikla 
pod tlakem, který na Švý-
cary vyvíjelo okolí, hlavně 
Američané, kvůli špinavým 
penězům. Do té doby tato 
instituce neprokázala žádné 
ohromné výsledky. Potře-
bovali proto nějakou kauzu. 
A toto se jim docela hodilo. 
Navíc někdy kolem roku 
2007 zjistili, že tam máme 

na účtech těch 700 milionů 
franků. Tím to pro ně začalo 
být zajímavé. 

 Váš trest ve Švýcarsku 
dosud není pravomocný. 
Je ve hře, že by vás 
odvolací soud viny úplně 
zprostil?
Odvolací soud uznal částečně 
naše odvolání a přezkoumává 
argumenty, které prvoinstanč-
ní soud použil při stanovování 
výše trestu. Takže jde jen 
o výši trestu, zproštění obvi-
nění není vůbec ve hře.

 Liší se nějak skutková 
podstata české a švýcarské 
obžaloby?
Příliš ne. V Česku si žalobci 
vymysleli trochu sofistikova-
nější verzi případu, ale je to 
také zvláštní. 

 V Česku to na trestně-
právní otevření vaší kauzy 
dlouho nevypadalo. Obža-
loba padla až v roce 2017. 
Co se změnilo?
Myslím, že je to víceméně 
výsledek tlaku, který v krátké 
době vyvinuli Švýcaři. Potře-
bovali, aby se věcí zabývaly 
i orgány v zemi, kde se to 
stalo. V České republice byl 
do té doby náš případ třikrát 
otevřen a třikrát odložen. 
Nenašly se žádné důkazy 
o existenci nějakého trestné-
ho činu. Švýcaři sem ale přišli 
s tím, že u nich leží našich 
700 milionů franků, o které je 
možné se rozdělit, ale je po-
třeba, aby byla kauza otevřena 
také v Česku. Tehdejší ministr 
financí Miroslav Kalousek ale 
jasně řekl, že stát žádnou ško-
du neeviduje. Tlak ze strany 
Švýcarska ale stále sílil. Až 
se na olomouckém vrchním 
státním zastupitelství našla 
skupina lidí, která se toho 
chopila, věc otevřela a přišla 
s obviněním.

 Hrála v tom nějakou 
roli změna politického 
prostředí?
Většinu času žiju v cizině, tak-
že nejsem úplně obeznámen 
se všemi detaily. Ale dokážu 
si představit, že je to velice 
dobře možné. Jak si jinak 
vysvětlit, že ministr financí 
řekne, že žádná škoda není, 
a po něm přijdou jiní politici, 
kteří to otevřou a udělají 
z toho politickou kauzu a tvr-
dí, že Česko je poškozenou 
stranou.

 Máte v záloze nějaká 
fakta či důkazy, které 
by vám mohly v českém 
procesu pomoci?
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V české části procesu se nová 
fakta a důkazy naprosto 
popírající žalobu objevují ne-
ustále. Objevily se například 
dokumenty pocházející od lidí 
pracujících pro vládu, z nichž 
jednoznačně vyplývá, na kolik 
si tenkrát stát cenil Mosteckou 
uhelnou. A bylo to v napros-
tém souladu s cenou, kterou 
jsme za státní podíl zaplatili. 
Proto je pro mě neuvěřitel-
né, že může státní zástupce 
přijít a požadovat náhradu 
škody tři, pět a více miliard 
korun, kterou údajně stát 
v té době utrpěl. Jsme ve fázi, 
kdy provedené důkazy nejen 
nepotvrzují podvod na stát, 
ale dokonce ho vyvracejí.

 Jaká byla vaše role 
v případu Mostecké uhelné 
společnosti?
Do roku 2002 jsem fun-
goval v roli poradce. Byl 
jsem profesionální poradce 
a ředitel švýcarské společnosti 
Investenergy, který jednal 
na základě instrukcí akcio-
nářů. Musel jsem hlídat, aby 
byl zachován celkový legální 
rámec, aby nebyly porušeny 
žádné předpisy. V té době 
jsem měl podobných mandátů 
více, Mostecká uhelná byla jen 
jedním z nich.

 Kdo byli akcionáři 
Investenergy?
Teprve na konci roku 1998 
byla akcionářem společ-
nost z ostrova Man, jejímiž 
vlastníky byli lidé, kteří jsou 
účastníky soudního procesu 
v kauze MUS. Společnost 
Investenergy byla primárně 
založena pro manažery MUS, 
takže pana Antonína (nyní 
Antonia – pozn. aut.) Koláčka, 
Luboše Měkotu a Oldřicha 
Klimeckého.

 Investenergy byla 
firmou, která nakupovala 
akcie MUS, a to nakonec 
včetně státního podílu. 
Tehdejší vláda Miloše 
Zemana vlastníky 
Investenergy znala?
Podle mě ano. Tehdejší 
ministr průmyslu a obchodu 
Miroslav Grégr to už potvr-
dil. Nevím, jak moc to věděli 
ostatní. Důležité však je, že 
kdyby to vláda nevěděla, 
mohla se zeptat. Ale nikdy se 
na to nezeptala. Nikdy nebyl 
vznesen žádný dotaz, kdo jsou 
akcionáři Investenergy. Pokud 

to bylo tak důležité, stát má 
přece prostředky, aby se k ta-
kovým informacím dostal. 

 Možná se kabinet prostě 
zeptat nechtěl?
To mohu těžko komentovat. 
Důležité však je, že odpro-
dej státního balíku akcií 
byl schválen vládou Miloše 
Zemana jednomyslně. Vláda 
se zajímala při prodeji pouze 
o několik věcí. Jestli se MUS 
bude restrukturalizovat, 
jestli zůstane zachována 
kontinuita vedení, a zejmé-
na aby celá kupní cena byla 
zaplacena předem. Manage-
mentu se podařilo úspěšně 
stabilizovat celou Mosteckou 
uhelnou, a tím zabránit zá-
niku nejen celého podniku, 
ale i patnácti tisíc pracov-
ních míst. A to v době, kdy 
na tom ekonomika nebyla 
vůbec dobře. 

 Nemá obžaloba pravdu 
v tom, že jste vytvořili 
složitý spletenec firem, 
který měl zastřít fakt, 
že konečnými majiteli 
Investenergy jsou manažeři 
Mostecké uhelné?
V průběhu let se kolem MUS 
jistá struktura firem vytvořila, 
ale nebylo to nic komplikova-
ného. Byla tam Investenergy, 
pak nějaká speciálně založená 
firma a investiční fond. Podle 
mě to žádná komplikovaná 
struktura není. A co se týká 
zastření ultimátních vlastníků, 
bylo to přání akcionářů, aby 
nebyli úplně vidět.

 Bylo v pořádku, že jste 
k nákupu akcií MUS použili 
její vlastní peníze?
V roce 1998 bylo vzhledem 
k situaci mezi českými ban-
kami velmi obtížné sehnat 
financování. Navíc peníze 
na nákup akcií byly použité 
na základě úvěru. Byla uzavře-
na úvěrová smlouva s přimě-
řeným úrokem. A tento úvěr 
byl do posledního haléře 
splacen včetně úroků. Když 
půjdete do banky, vezmete 
si úvěr a koupíte si za něj 
akcie této banky, taky se nad 
tím nikdo nepozastaví. Je to 
způsob financování. Neustále 
se tu míchá morální a právní 
rovina. V devadesátých letech 
se začal budovat kapitalismus, 
ale nikdo kapitál neměl. Hřiš-
tě se nějak vykolíkovalo a my 
jsme na něm hráli.

 Jako poškozená strana 
hlásící se o více než šest 
miliard korun vystupuje 
společnost Czech Coal 
Services bývalých 
představitelů MUS Petra 
Pudila a Vasila Bobely. 
Jaké máte vztahy?
Pamatuji se na ně z doby, 
kdy byli členy vrcholového 

managementu Mostecké 
uhelné. Pak byli společ-
níky Antonína Koláčka 
a Luboše Měkoty. Byli to 
Pudil a Bobela, kteří pak 
dojednali prodej firmy 
Pavlu Tykačovi. A potom 
jsme se najednou ocitli 
v situaci, kdy vystupují 
jako poškozená strana. Moc 
jsem tomu neporozuměl. 
Považuji za velkou škodu, 
že se tito dva pánové stále 
vyhýbají tomu, aby podali 
výpověď u soudu. Protože 
by mohli potvrdit spoustu 
věcí, o nichž se spekuluje. 
Jde o roli společnosti Czech 
Coal a o existenci reálné 
škody, kterou údajně utrpě-
la Czech Coal Services. 

 Víte o něčem, proč 
by se měli zdráhat před 
soud přijít? Petr Pudil 
tvrdí, že zatím mu v tom 
bránily zahraniční cesty. 
Existuje spor mezi panem 
Koláčkem a na druhé 
straně mezi pány Pudilem 
a Bobelou. Jestli čekají, 
až pana Koláčka zavřou, 
nevím. O charakteru těchto 
dvou osob v každém pří-
padě nemám žádné iluze. 
Avšak vzhledem k tomu, že 
ke svým miliardám přišli 
tak, že jim pan Koláček 
v podstatě daroval kus spo-
lečnosti, myslím, že by mělo 

být jejich povinností, aby se 
k tomu nějak vyjádřili.
 

 Pokud vám pravomocný 
rozsudek ve Švýcarsku 
potvrdí nepodmíněný 
trest odnětí svobody, co 
vzhledem k paralelnímu 
soudnímu procesu v Česku 
podniknete? Narážím 

na fakt, že Antonio Koláček 
do švýcarského vězení 
odmítl nastoupit, aby se 
mohl hájit právě před 
českým soudem.
Momentálně se cítím mno-
hem komfortněji před českým 
soudem, než jsem se cítil před 
tím švýcarským. A co budu 
dělat? Uvidíme.

 Proč se cítíte lépe 
před českým než před 
švýcarským soudem?
Protože se konečně mohu 
hájit a vznášet na svou 
obhajobu argumenty. Tuto 
možnost jsem u švýcarského 
soudu vůbec necítil. Tam 
jsem měl dojem, že jsem od-
souzený od samého počátku 
a všechno k tomu směřovalo. 
To ale ještě neznamená, 
že mě v České republice 
neodsoudí. 

 Nakolik kauza Mostecké 
uhelné a její soudní dohra 
ovlivnila váš další byznys?
Vše se velmi zkomplikovalo. 
Žiju s cejchem a je to těžké. 

 Má to vliv i na váš 
aktuální spor s Radovanem 
Vítkem a jeho skupinou 
CPI?
Z jeho strany to bylo určitě 
zneužití naší slabosti. V roce 
2008 jsme s ním začali 
spolupracovat na některých 
projektech. Tehdy Vítkovi 
naše společnost Investhold 
v podstatě pomohla dostat se 
z konkurzní situace. Skupina 
CPI totiž v té době měla velké 
problémy s hotovostí. Po na-
šem odsouzení ve Švýcarsku 
jsme se ale jako partneři ko-
lem roku 2015 rozešli. Dohodli 
jsme se na nějakém vyrov-
nání. On však tyto dohody 
nerespektoval.

 Máte v současnosti 
nějaké další byznysové 
aktivity? 
Stále řeším minulost. To mě 
zaměstnává nejvíce. Když 
máte na krku proces s Mos-
teckou, pak máte na krku 
CPI, moc prostoru na další 
aktivity vám nezbývá. Není 
to nijak zvlášť motivující pro 
podnikání ještě něčeho další-
ho. Celé okolí se na vás dívá 
jako na lupiče, který ukradl 
kdovíco. Neustále musíte vše 
vysvětlovat rodině a přáte-
lům. Snažím se, abych z toho 
neupadl do depresí. 

Švýcaři mají jasný osobní 
zájem, proč nás odsoudit. Jde 
samozřejmě o peníze. Konkrétně 
o 700 milionů švýcarských franků, 
které nám zmrazili na účtech 
a které propadnou Švýcarsku.

• V roce 1979 emigroval 
z Československa 
do Švýcarska. Tam vystudoval 
práva. 

• Po studiích začal působit 
v poradenství a investičním 
bankovnictví. 

• Ve druhé polovině 
devadesátých let založil 
společnost Investenergy, 
pomocí níž manažeři Mostecké 
uhelné společnosti podnik 
ovládli. 

• Ve švýcarské větvi kauzy MUS 
byl dosud nepravomocně 
odsouzen do vězení na tři roky 
a deset měsíců. 

• Patřil mezi majitele Škody 
Transportation. Investoval 
do realitní skupiny CPI. 

• Nyní žije střídavě ve Švýcarsku, 
Monaku a České republice.

Jiří 
DIVIŠ (63)
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Když ptáčka lapají

(28. října 2010)

Bylo už něco po půlnoci, 
když taxi zpomalilo a za-
stavilo před domem. Dvě 
pětistovky změnily majitele, 
muž ani nepočkal na vráce-
ní a vystoupil z auta. Opřel 
se do něj ostrý ledový vítr 
vanoucí od černočerného 
průlivu Kattegat. Měl takovou 
sílu, že muž ucítil, jak na něj 
dopadají slané spršky vln na-
rážejících do mola o čtyřicet 
metrů dál ve tmě.

Tenký ledový škraloup 
na zemi svědčil o tom, že 
teplota klesla pod bod mrazu, 
a proto muž taxík obešel, 
otevřel druhé zadní dveře 
a pomohl své společnici 
z auta, aby na svých nebez-
pečně vysokých podpatcích 
neuklouzla.

Hra na důvěru

Už jen třicet metrů, pomyslel 
si a zabouchl za ní dveře. 
Třicet metrů, kdy si musí hrát 
na hodného, vzbuzovat v ní 
pocit bezpečí a zároveň nepů-
sobit příliš urputně. Navodit 
v ní pocit, že s ním jde domů 
zcela na základě vlastního 
rozhodnutí.

Žena se zachvěla zimou, 
pravou rukou si přidržela 
kožešinové bolerko, levou mu 
podala a nechala se odvést 
do kopce k domu. To bylo 
dobré znamení. Obzvlášť 
vzhledem k tomu, jak se na-
dřel během večeře. Musel po-
užít všechny své triky, jinak 

by ho prokoukla, objevila by, 
že za jeho úsměvem se skrývá 
faleš, a odešla by od stolu.

Sešli se v Grand Hôtelu 
Mölle, jak bylo domluveno. 
Čekala na něj ve vestibulu 
na kožené pohovce, v ruce 
drink, dlouhé štíhlé nohy pře-
hozené jednu přes druhou, 
a jeho překvapilo, že vypadá 

Když se ocitla 
v pokoji bez 
oken, s tázavým 
výrazem se 
na něj otočila, 
jako všechny 
před ní. Všechny 
se divily, kde že 
je ten slíbený 
bar. 

úplně stejně jako na fotogra-
fii. Tmavé vlasy ostříhané 
nakrátko, téměř na kluka, 
temně rudé rty a vysedlé lícní 
kosti, všechno bylo přesně 
tak, jak si představoval. Do-
konce i její obličej, o kterém 
si myslel, že je vyretušovaný, 
vypadal, jako by nikdy nebyl 
vystaven ničivému působení 
slunečních paprsků.

To se skoro nikdy nestáva-
lo. Spíš mu ve valné většině 
případů skutečnost přinesla 
zklamání. Šlo jen o to, jak 
velké to zklamání bude. Hru-
bá pleť, neupravené obočí 
a špeky na bocích, které se 
nedaly zakrýt ani volným ob-
lečením. Někdy se skutečnost 
lišila od fotografie natolik, že 
se otočil a odešel, ještě než se 
pozdravili.

Trochu si užít

Ale jak už bylo řečeno, tento 
večer ho stál značné úsilí a on 
si cestou do kopce po ces-
tičce vydlážděné kamenem 
z Höganäsu a ozářené auto-
matickým osvětlením umínil, 
že dnes v noci si opravdu 
zaslouží trochu si užít. Pobaví 

se tak, že ona se minimálně 
týden nepostaví na nohy. Ale 
nejdřív potřeboval pojistku. 
Bez ní by si nemohl dovolit 
téměř nic. Proto se zastavil 
na dobře osvětleném místě, 
které zabírala bezpečnostní 
kamera, a otočil se k ní.

První polibek

Žena se na něj podívala 
a on přitiskl své rty k jejím. 
Nemusela mu polibek oplatit. 
Stačilo, aby se nebránila. 
Pokud ho od sebe neodstrčí 
ani mu nedá facku, on bude 
mít dostatek potřebných dů-
kazů pro tvrzení, že všechno 
proběhlo dobrovolně, že ob-
vinění namířená proti němu 
jsou jen chabě vykonstruo-
vaný pokus dostat se k jeho 
penězům. Každopádně už 
brzy si s ní bude moct dělat, 
co bude chtít.

Pomohl jí z bolerka a za-
vedl ji dál. Jako většina ostat-
ních žen, které se dostaly 
až k němu do domu, marně 
skrývala ohromení nad 
útulným řešením místností, 
krbem, ve kterém už plápolal 
oheň, a speciálně navrženým 

nábytkem. A nad obrazy, 
vedle nichž veškeré výstavy 
v Dunkerově kulturním domě 
v Helsingborgu působily jako 
patlanice dětí z mateřské 
školy.

Nabídl jí, jestli si nechce 
dát dole v baru drink, a tvr-
dil, že nikdo nedělá tak dobrá 
mojita jako on. Rozzářila se 
a následovala ho po schodech 
dolů. Nechal ji jít před sebou 
bíle vydlážděnou chodbou 
kolem domácího wellness 
a řekl jí, aby pokračovala 
až na konec a u vestavěné 
knihovny odbočila vlevo.

Nemilé překvapení

Udělala, co jí řekl. Ale když 
se ocitla v pokoji bez oken, 
s tázavým výrazem se na něj 
otočila, jako všechny před ní. 
Všechny se divily, kde že je 
ten slíbený bar. 

Místo něj byla v pokoji 
velká postel a čtyři masiv-
ní kovové kruhy s řemeny 
připevněnými k ocelovým 
lankům, která byla systémem 
kladek vedena podél stěn 
a podlahy. Všechno bylo na-
třené nabílo, aby to neupou-
távalo pozornost.
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Stefan Ahnhem: Osmnáct pod nulou

Jarní severský 
den, chladno tak 
akorát na vraždu. 
Třetí temný případ 
Fabiana Riska je 
třetím mrazivým 
thrillerem 
švédského 
bestselleristy 
Stefana Ahnhema.

Vážení čtenáři, v průběhu 
letních měsíců vám nabídneme 
úryvky z několika knih. Každý 
týden se jeden titul představí 
pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
severskou krimi Stefana Ahn-
hema OSMNÁCT POD NULOU 
vydanou pod značkou Kalibr.

O KNIZE
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Maskování před komáry
Marek SCHWARZMANN

Boj lidstva proti komářím 
štípancům a jimi přená-
šeným chorobám dostal 
nečekaného spojence: nej-
tenčí a nejpevnější materiál 
na světě – grafen. Tvrdí to 
výzkumníci z Brownovy 
univerzity v americkém 
Rhode Islandu. Člověku prý 
stačí nosit oblečení, které je 
potaženo vrstvou grafenu. 
Komáří sosák ji totiž jednak 
není schopen propíchnout, 
jednak ale také tato netra-
diční forma uhlíku blokuje 
chemické látky, podle nichž 
se otravný hmyz orientuje 
a „cítí“ krev.

„Komáři jsou významným 
vektorem při šíření řady 
chorob po celém světě. Náš 
objev představuje neche-

mickou ochranu před jejich 
bodáním,“ uvedl starší autor 
studie Robert Hurt. Podle 
něj výzkumný tým praco-

val na nových textiliích se 
zakomponovaným grafenem, 
které by blokovaly různé 
druhy toxických chemikálií. 
Nápad na možnou ochranu 
před komáry prý přišel zcela 
náhodou, a podle všeho se 
vyplatil: ani jeden z dobro-
volníků, kteří se ve jménu 
vědy nechávali pokousat 
komáry, neobdrželi jediné 
kousnutí v okamžiku, kdy 
byla jejich ruka pokryta 
vrstvou oxidu grafenu. 

Podle vědců bylo také 
překvapivé, jak se změnilo 
chování komářího hejna, 
když do pokusné krabice 
s komáry vnikla ruka chrá-
něná grafenem. „Ruku zcela 
ignorovali ani se na ní nepo-
koušeli přistát, jako by šlo 
o obyčejný předmět,“ dodala 
Cintia Castilhová, doktorand-
ka podílející se na studii. To 

prý ukázalo silný potenciál 
grafenu jako chemické barié-
ry, který následně potvrdili, 
když na „grafenovou ruku“ 
nanesli lidský pot. V ten 
okamžik se k ní komáři opět 
začali slétat. 

Vědci dále pracovali 
na zpevnění oxidu grafenu. 
Když je suchý, komár jej 
nepropíchne, když však 
mírně provlhne, ztrácí svoji 
odolnost. Experimenty uká-
zaly, že nejvhodnější je oxid 
grafenu se sníženým podílem 
kyslíkových molekul, ten je 
však zase neprodyšný, tudíž 
nevhodný pro zakompono-
vání do textilií. „V dalším 
výzkumu se pokusíme oba 
oxidy zkombinovat k výrobě 
ochranné textilie,“ dodal 
Hurt. Hlavním cílem je prý 
zvýšení stability prodyšného 
oxidu grafenu.

Francouzské vinice 
zažívají rekordní teplo

V důsledku horkého a suché-
ho počasí hrozny na bur-
gundských vinicích nyní 
dozrávají nejrychleji za téměř 
sedm století. K tomuto 
závěru dospěli vědci, kteří 
zkoumali údaje o teplotě 
a sklizni hroznů zpětně až 
do roku 1354. Tedy do doby, 
kdy se Evropa vzpamatovala 
ze smrtící pandemie moru.

Google už nenajde 
obrázky dle velikosti

V uplynulých dnech došlo 
k odstranění filtru ve vy-
hledávači Google: obrázky 
v něm již nelze hledat podle 
jejich velikosti. Uvedené filtry 
po několika letech fungování 
z nabídky zmizely. Google 
odstranil položky bez jakého-
koli vysvětlení.
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Jaký byl prvotní podnět k založe-
ní vaší firmy? 
Na začátku všeho byla před lety moje 
chuť zhubnout a nápad vzájemně se 
v tom podporovat s přáteli ve sku-
pině, kterou jsem založila na Face-
booku. V nevědomosti jsem ale místo 
skupiny založila veřejnou stránku, 
která se ihned stala virální. Od této 
chyby či náhody byl jen krůček 
k založení webové stránky, sestavení 
týmu a vytvoření prvního placeného 
programu k hubnutí – Výzvy. 

Co všechno dnes nabízíte?
Začínali jsme s programy cvičení, pak 
jsme přidali jídelníčky. Teď nabízíme 
komplexní program na efektivní 

hubnutí z pohodlí domova, který ob-
sahuje jídelníček i cvičení. V cvičení 
se snažíme přinášet nejnovější trendy 
za použití pomůcek, které jsou 
dostupné doma, jako židle, ručník či 
dveře. Navíc teď poskytujeme novou 
službu Náhrady potravin, která dovo-
luje vyměnit si jakoukoliv potravinu, 
která nevyhovuje, za jinou. 

Jaké máte další podnikatelské 
plány do budoucnosti?
Náš plán je upevňovat a posilovat 
pozici jedničky mezi on-line projekty 
zaměřenými na hubnutí a zdravý ži-
votní styl na českém trhu. V budouc-
nu bychom chtěli prorazit i na zahra-
niční trhy, například do Polska.

E15 & BYZNYS NASTARTUJTE SE

Patříte mezi úspěšné firmy pro-
jektu Komerční banky Nastar-
tujte se, jak vám účast v grantu 
pomohla? 
Ve chvíli, kdy jsme se soutěže účast-
nili, to byla hezká zkušenost zařadit 
se mezi projekty, které mají širokou 
podporu, protože jsme vyhráli 
v kategorii, kde hlasovala veřejnost. 
Ocenění od Komerční banky nám 
umožnilo pořídit si daleko výkonněj-
ší počítat k rychlejší a lepší editaci 
natočených cvičebních videí. 

Jaké jsou podle vás překážky 
pro vznik a rozvoj malých firem 
v Česku?
Popravdě žádné překážky nevidím. 
Doba dnes nabízí neskutečné možnos-
ti k založení projektu, který funguje 
on-line. Každý může svůj díl občanské 
odpovědnosti projevit u voleb a pak 
už je to na konkrétních politicích, jak 
budou dbát na zlepšení či zjednodu-
šení administrativy potřebné k vedení 
podnikání.  /vib/ 

DALŠÍ INFORMACE NA  
WWW.NASTARTUJTESE.CZ

Jedničkou mezi on-line projekty zaměřenými na hubnutí 
a zdravý životní styl na českém trhu je společnost „30ti 
denní výzva“. „Každý při hubnutí ale potřebuje něco 
jiného,“ upozorňuje Marika Janečková, zakladatelka 
firmy, která patří i mezi vítězné projekty grantu 
Komerční banky „Nastartujte se“.

Náhoda stvořila největší on-line firmu na hubnutí
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OCHRANA. Pokusný 
vzorek látky potažený 
oxidem grafenu.
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80 LET od nacistického útoku 
na svou zemi a začátku druhé 
světové války si včera připomněli 
v Polsku. Akce ve Varšavě 
za přítomnosti desítek státníků 
z celého světa se zúčastnili polští 
veteráni (1, 3) a s projevem 
vystoupil prezident Andrzej 
Duda (2). Ve Wielunu, jednom 
z prvních cílů nacistů, si lidé 
mohli prohlédnout vzpomínkový 
videomaping (4, 6) či poslechnout  
řeč německého prezidenta 
Franka-Waltera Steinmeiera (5).
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